
 گفت�ه مي ش�ود 
سعيد احمديان

    گزارش
وزارت ورزش براي 
اجرا نكردن قانون 
عدم به کارگيري مديران بازنشسته به دنبال اصلاح 
اساس�نامه فدراسيون هاس�ت، از طرفي برخي 
مديران بازنشسته، تعليق ورزش در صورت اجرايي 
شدن اين قانون را بر سر مجلس چماق کرده اند. 
مديران بازنشسته ورزش مي مانند يا مي روند؟ اين 
بحث داغ اين روزهاي ورزش ايران است، بحثي که 
پس از تصويب قانون منع به کارگيري بازنشستگان 
در مجلس بالا گرفته و ليستي از مديران بازنشسته 
وزارت ورزش و رؤس��اي فدراسيون ها منتشر شده 
که گفته مي شود با اجرايي شدن اين قانون بايد از 
منصب شان خداحافظي کنند. ليستي پروپيمان که 
هم نام چند معاون وزير مانند محمدرضا داورزني در 
آن ديده مي شود و هم نام رؤساي چند فدراسيون 
مش��هور. برخي از اين مديران، بازنشستگي ش��ان 
را تکذيب کرده اند و برخ��ي ديگر نيز گفته اند تابع 
قانون هستند و اگر بگويند برو، مي روند.   مي گويند با 
تصويب مجلس، فصل خانه تکاني در مديريت ورزش 
فرارسيده و مديران موسپيد بايد جايشان را به جوانان 
بدهند. با اين حال خيلي ها خوشبين به اين اتفاق 
نيستند و مي گويند که آب هم از آب تکان نمي خورد 
و چهره هاي جوان نبايد دلشان را براي رسيدن به 

صندلي هاي مديريت ارشد ورزش صابون بزنند.

    مي روم، نمي روم
اين در ش��رايطي است که اس��م 30 مدير ارشد 
کشور ليست شده که طبق قانون مصوب مجلس 
بايد چمدان هايشان را ببندند، مديراني که برخي 
از آنها توانسته بودند با استفاده از تبصره ايثارگري 
مجوز بگيرند، اما حالا ب��ا حذف اين تبصره ديگر 
حضورشان وجاهت قانوني ندارد. همين موضوع 
باعث شده تا اين روزها که چيزي به روشن شدن 
مش��عل بازي هاي آس��يايي نمانده، س��ؤال اول 
رسانه ها از اين مديران، نه عملکرد ورزشکارانشان 
در اين رقابت ها، بلکه شايعه بازنشستگي و رفتن 
آنها از ورزش باشد. برخي از اين مديران مي گويند 
مشکلي ندارند و قيد رياس��ت را مي زنند، مانند 
عليرضا رحيمي رئيس فدراس��يون هندبال که 
ديروز در اين باره به خبرگزاري فارس گفت: »هر 
وقت دستور بدهند سمتم را تحويل خواهم داد. 
من بازنشس��ته وزارت ورزش هستم و نمي توانم 
اعتراضي داشته باشم. به هر حال اين قانوني است 
که مصوب شده و هيچ کس نمي تواند بگويد که 

قانون را قبول ندارد.«
البته برخي مديران هم که نامشان در ليست مديران 
بازنشسته است، مدعي ش��ده اند که مشمول اين 
قانون نمي شوند و سرجايش��ان محکم مي مانند. 
ناصر پورعلي فرد، رئيس فدراس��يون بدنس��ازي و 
پرورش اندام يکي از اين مديران اس��ت. او ديروز در 

اين باره به خبرگزاري ايسنا گفت: »تابع قانونم و آن 
را خوب بلدم و هنوز کارمند دولت هستم و بازنشسته 
نشده ام. خودم هنوز ليس��ت را نديده ام، ولي گويا 

برخي مي خواهند زودتر بروم!«
 محمد پولادگر، رئيس فدراسيون تکواندو هم که 
گفته مي شود نامش در بين مديران بازنشسته است، 
ديروز به خبرگزاري تس��نيم گفت، هنوز 30 سال 
خدمتش تمام نش��ده که بخواهد بازنشسته باشد: 
»من هنوز 30 سال سابقه خدمتم پر نشده و تعجب 
مي کنم که مي گويند من بازنشسته ام. البته با مدرک 

فوق ليسانس هم مي شود تا 35 سال خدمت کرد.«
     برويم تعليق می شويم!

با اين حال احمد ضيايي، رئيس فدراسيون واليبال 
که او هم جزو مديران بازنشسته است و با توجه به اين 
قانون تنها بعد از چند ماه انتخاب شدنش به عنوان 
رئيس بايد جايگاهش را تحوي��ل دهد، مي گويد از 
قانون تمکين مي کند، اما به رئيس فدراسيوني به 
عنوان يک شغل نگاه نمي کند و يک ريال هم حقوق 

نمي گيرد. 
 رئيس فدراسيون واليبال در گفت وگو با »جوان« 
می گويد: »در دنيا رئيس فدراس��يون بودن شغل 
نيس��ت و حقوقي نمي گيرد و با توجه به ارتباطاتي 
که دارد براي تأمين منابع مال��ي و ارتباطات حکم 
مي گيرد. من نيز تاکنون به عنوان رئيس فدراسيون 
حقوقي دريافت نکرده ام، اما اگر قانون بگويد نيازي به 

نظرخواهي نيست و تمکين مي کنم.«
البته او معتقد است که نبايد شرايط طوري پيش برود 
که از اين قانون، دخالت دولت در ورزش برداشت شود 
و به تعليق ورزش ايران بينجامد: »معتقدم که نبايد 
شرايطي احراز ش��ود که تصور کنند با توجه به اين 
قانون، دولت در امور فدراسيون هاي ورزشي که در 
دنيا به عنوان يک نهاد غيردولتي شناخته مي شوند، 
دخالت کرده است. اين مسئله سبب مي شود ورزش 
ما بايکوت شود، مانند اتفاقي که چند سال پيش براي 

چند فدراسيون افتاد.«
     دور زدن قانون به سبک وزارت

صحبت هاي ضيايي در حالي مطرح مي شود که به 
نظر مي رسد وزارت ورزش هم به دنبال راهي براي 
دور زدن قانون بازنشستگي و مقاومت برابر اجراي 
قانون است. علي رغبتي، مديرکل دفتر برنامه ريزي 
وزارت ورزش در اين باره ديروز به خبرگزاري ايسنا 
گفت: »به دنبال اصلاح اساسنامه فدراسيون هاي 
ورزشي هس��تيم و در آن راهکاري مبني بر اينکه 
رياست فدراس��يون و نايب رئيسي شغل محسوب 
نشود، پيشنهاد کرده ايم. در واقع نه شغل به حساب 

آيد و نه حقوقي پرداخت شود، مثل تمام دنيا.« 
علاوه بر اين شنيده مي شود وزارت ورزش مي خواهد 
فدراسيون هاي ورزشي از نهادهاي عمومي غيردولتي 
خارج و به NGOتبديل ش��وند تا مش��مول قانون 

بازنشستگي نشوند. 

دودصرفهجوييارزيدرچشممدالآوران
 وزارت ورزش و جوانان هم بالاخره به اوضاع نابس��امان اقتصادي کشور و 
نوسانات شديد ارزي پي برد. ارسال نامه تأکيدي به فدراسيون هاي ورزشي 
مبني بر عدم اعزام ورزش��کاران ب��ه تورنمنت هاي خارجي، لغ��و اردوها و 
ديدارهاي دوستانه برون مرزي اين ادعا را تأييد مي کند. البته چند ماهي است 
که کشورمان با اين اوضاع درگير است، ولي به نظر مي رسد آقايان تازه به اين 
موضوع پي برده اند و مي کوشند تا غفلت خود را با محروم کردن رشته هاي 

مدال آور از حضور در تورنمنت ها و اردوهاي خارجي جبران کنند!
برنامه ويژه وزارت ورزش در حالي در دستور کار قرار گرفته که در يک ماه 
اخير، دو تيم پرطرفدار فوتبال ايران در اروپا اردو زدند و در هوايي مطلوب و 
لذت بخش خود را براي شروع يک فصل پرحاشيه آماده کردند. پرسپوليس به 
زادگاه سرمربي کروات خود رفت و استقلال نيز در کشور همسايه يعني ترکيه 
اردو زد، سرخپوشان با چند تيم ناشناخته که حتي دروازه بان هم نداشتند، 
بازي کردند و آبي ها نيز براي متقاعد کردن دو بازيکن خارجي فصل گذشته 
خود دست و پا زدند و در نهايت هم هر دو تيم به ايران برگشتند و در اولين 
بازي فصل نيز تغييري در سبک و کيفيت بازي آنها به چشم نخورد. حالا 
که هر دو تيم دولتي از سفر برون مرزي آمده اند و قراردادهاي نجومي شان 
را هم امضا کرده اند مسئولان تازه به فکرشان رسيده که آنها نيز بايد در اين 
وانفس��اي اقتصادي دين خود را ادا کنند. اولين چيزي که به ذهن آقايان 
رسيده، لغو اردوهاي خارجي است. نکته اصلي اينجاست که اين دستور در 
حالي به فدراسيون ها ابلاغ شده که زمان اندکي تا شروع بازي هاي آسيايي 
باقي مانده و تيم هاي اعزامي و ورزشکاران مدال آور بايد خود را براي جنگيدن 

با رقبايشان در جاکارتا آماده کنند. 
تصميم جديد وزارتخانه ورزش ش��ايد در نگاه اول براي حمايت از مردم و 
اقتصاد کشور به نظر برسد، اما يک بررسي ساده و سرانگشتي نشان مي دهد 
که اصولاً صرفه جويي هاي ارزي هيچ وقت شامل حال فوتبالي ها نشده است! 
آقايان مسئول در خيابان س��ئول يک ماه پيش که خبر اردوي پيش فصل 
سرخابي ها در کرواسي و ترکيه منتشر شد، خم به ابرو نياوردند و مخالفتي 
با سفرهاي غيرضروري آنها نکردند. در حالي که وزارت ورزش متولي اصلي 
پرسپوليس و استقلال است و طبق اعلام مديران دو باشگاه، ارز دولتي نيز 
شامل حال آنها شده است، آن هم براي خريد بازيکنان خارجي. از طرفي 
ش��وراي برون مرزي نيز هيچ مخالفتي با اعزام هاي آنها نداشته و ندارد. در 
صورتي که همين وزارتخانه به يک باره يادش افتاده ضرورتي براي برخي 
اعزام ها وجود ندارد!  لغو اردوي ملي پوشان تيراندازي به ترکيه در فاصله کمتر 

از 20 روز تا بازي هاي آسيايي جاکارتا تنها يک مورد از اين مسائل است. 
در بحران اقتصادي صرفه جويي و عمل  کردن به اقتصاد مقاومتي وظيفه همه 
ماست، تأکيد مي کنيم همه ما، نه اينکه ورزشکاران مدال آور و تيم هايشان 
به تورنمنت هاي خارجي غيرضروري و اردوي ه��اي برون مرزي نروند، در 
حالي که فوتبالي ها يک بار در تابستان و يک بار هم در تعطيلات نيم فصل به 
بهانه تمرين به آن سوي آب ها مي روند. ابهام ديگر اينکه ضرورت اعزام ها را چه 
کسي يا چه کساني تشخيص مي دهند؟! آيا در تعيين ضرورت ها به فوتبالي ها 
و غيرفوتبالي ها به يک چشم نگاه مي شود؟ لغو بي ضابطه و غيرحرفه اي اردوها 
و تورنمنت هاي خارجي همانقدر مخرب و زيانده است که اعزام هاي بي ضابطه 

و پرهزينه فوتبالي ها به ضرر اقتصاد کشور تمام مي شود. 
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شيوا نوروزي

اصلاحاساسنامههمراهباچماقتعليق!
حاشيه اي بر تلاش وزارت ورزش و مديران بازنشسته براي عدم تمكين به قانون منع به کارگيري بازنشستگان

طوفاندرروسيهپاسخسرداربهمنتقدان
 عملکرد ضعيف او در جام جهاني انتقادهاي زيادي را به همراه داشت تا 
جايي که مهاجم جوان تاب نياورد و براي هميشه از تيم ملي کشورمان 
خداحافظي کرد. سردار آزمون همان بازيکني است که نتوانست در روسيه 
پاسخ اعتماد کرش را بدهد، به همين دليل نيز آماج حملات تند هواداران 
قرار گرفت. اگرچه خداحافظي غافلگيرانه اين بازيکن از تيم ملي تصميم 
عجيبي بود، اما به نظر مي رسد اين تصميم آزمون را براي درخشش در اروپا 
مصمم تر کرده است. سردار در هفته اول ليگ روسيه دو گل پيروزي بخش 
روبين کازان را به ثمر رساند و سه امتياز شيرين را به هواداران اين تيم روسي 
تقديم کرد. نکته جالب اما اظهارنظر او در صفحه شخصي اش بود: »انتقادات 
از من انسان جديدي ساخت«. انتظار مي رود آزمون در آينده باز هم خوش 

بدرخشد و رفتارهاي حرفه اي تري از خود نشان دهد. 

اعلام برنامه کرش براي جام ملت هاي آسيا
جنگدوبارهتيمملیوباشگاهها

درسايهسکوتتاج
ابهامات تمامي ندارد؛ درست مثل نگراني ها،  واقعيت داستان کرش و 
فدراسيون مشخص نيست. قراردادي که برخي از امضاي آن و برخي 
ديگر از عدم امضاي آن صحب�ت مي کنند و برنامه هايي که بر ميزان 
نگراني ها مي افزايد، بي آنكه تدبيري برايش انديش�يده شده باشد. 
تکليف تيم ملي مشخص نيست. کرش برنامه مي دهد، اما هنوز به درستي 
مش��خص نيس��ت او با تيم ملي ادامه خواهد داد يا نه. برنامه ها نشان از 
همکاري طولاني مدت با مرد پرتغالي دارد، اما ق��راردادي که بعد از جام 
جهاني گفته شد امضا شده، هنوز ابهامات زيادي براي امضا شدن دارد و 
در مرحله مذاکره است، نه فقط چون شرط هاي سرمربي تيم ملي برآورده 
نشده، بلکه در خصوص مسائل مالي هم هنوز حرف و حديث هاي زيادي 
شنيده مي شود، آن هم در حالي که کرش از شش ماه قبل از جام جهاني 
کوچک ترين دريافتي از فدراسيون نداشته و با اين شرايط حاضر به ادامه کار 
شده است. محمود شيعي، عضو هيئت رئيسه فدراسيون فوتبال مي گويد 
هيئت رئيسه بر ادامه همکاري با کرش تأکيد دارد: »يک بحث کوچکي به 
وجود آمده، اما حقوق کرش حاضر است. در واقع حقوق او دو ماه است که 
آماده است و تنها مشکل اين است که سيستم بانکي ما نتوانسته اين پول را 
به حساب او واريز کند، وگرنه هيئت رئيسه به ماندن کرش و ادامه همکاري 

با او تأکيد دارد.«
    رودررويي به صلاح نيست

فدراسيون بعد از جام جهاني و با توجه به نتايج و عملکرد تيم ملي بود که بار 
ديگر خواهان ادامه همکاري با کرش شد. با وجود اين، اما هنوز برخلاف آنچه 
تاج بلافاصله بعد از  بازگش��ت از روسيه گفت، قرارداد مرد پرتغالي نيمکت 
تيم ملي براي ادامه همکاري به امضای طرفين نرسيده است. با اين حال تاج 
چرخش محسوسي به سمت کرش داشته و در خصوص اختلاف نظرها از 
سرمربي تيم ملي حمايت مي کند و تأکيد دارد که رودررويي او با مخالفان و 
منتقدانش در ليگ و مربيان به صلاح نيست: »اگر فکر مي کرديم رودررويي 
کرش با منتقدانش در ليگ نتيجه خوبي مي دهد، اين کار را انجام مي داديم. 
با حرف هايي که از طرفين شنيديم به اين نتيجه رسيديم که اين کار در 
حال حاضر نتيجه اي ندارد.« از صحبت هاي رئيس فدراسيون مي توان 
به اين نتيجه رسيد که فدراسيون برنامه اي براي حل اختلافات مربيان 
ليگ با کرش ندارد و اين مسئله يعني ادامه دار بودن اختلافاتي که 
تاکنون بارها با جنجال همراه بوده و حالا با اعلام برنامه هاي سرمربي 
تيم ملي مي تواند آغازي بر جنجالي تازه باشد، چراکه تيم ملي در پاييز 

جام ملت ها را پيش رو دارد و تعطيلي ليگ و برگزاري اردوهاي تدارکاتي 
تيم ملي، همان داستان دردسرسازي است که پيشتر نيز بارها باعث گلاويز 
شدن کرش و برخي مربيان ليگ شده است. دردسري که طبق گفته هاي تاج، 

فدراسيون هم هيچ برنامه اي براي پيشگيري از آن ندارد. 
    برنامه نگران کننده

کرش براي حضور پرقدرت در جام ملت هاي آس��يا درخواست اردوهاي 
مختلفي کرده است. طبق برنامه کرش، ۹ تا 2۱ ش��هريور اولين اردوي 
آماده سازي تيم ملي برگزار خواهد شد که در تاريخ ۱5 و 20 شهريورماه 
دو بازي دوستانه براي تيم ملي در نظر گرفته شده است. اردوي دوم نيز 
از ۱3 تا 25 مهر و با دو ديدار تدارکاتي در روزه��اي ۱۶ و ۱۹ مهر برگزار 
مي شود. سومين مرحله اردوي تيم ملي هم با يک ديدار تدارکاتي از 2۴ تا 
2۹ آبان است. تاريخ اردوي بعدي نيز 2۹ آذر تا اول دي ماه است. آخرين 
اردو هم قبل از جام ملت ها از ۸ تا ۱2 دي ماه برگزار مي شود، اردوهايي که 
هزينه آن 5 ميليون و ۸00 هزار دلار تخمين زده شده که البته با توجه به 
اختلاف نظرها بيش از هزينه مالي، هزينه هاي رواني دربرخواهد داشت، اگر 
تعطيلي ليگ را به دنبال داشته باشد. تعطيلي که پرواضح است از همان 
ابتدا به بزرگ ترين معضل کرش و مربيان ليگ تبديل خواهد شد، جنجالي 
که تاج صراحتاً مي گويد  برنامه اي براي پيشگيري از آن ندارد. حال آنکه 
ش��ايد اگر پيش از اين برنامه، ترتيب ديداري دوستانه بين سرمربي تيم 
ملي و مربيان ليگ داده مي شد، اعلام برنامه آماده سازي تيم ملي براي جام 
ملت ها تا   اين اندازه نگران کننده نبود، نگراني هايي که بدون شک به زودي 

به جنجالي بزرگ تبديل خواهد شد. 

دنيا حيدري

مسابقاتاوپنيعنيفرصتي
برايهمهکشتيگيران

 مسابقات اوپن کش��تي از جمله تفکرات 

 امير توکليان 

مدير فني تيم هاي پايه 
کشتي آزاد

  
ابتکاري خادم اس��ت که شش سال پيش 
براي اولين بار برگزار شد و نتيجه خوبي هم 
داشت و حالا قرار اس��ت بار ديگر با هدف 
اس��تعداديابي و با حضور کشتي گيراني از 
سراسر کشور برگزار شود. اهميت برگزاري 
مسابقات اوپن به اين دليل است که تمام 
کش��تي گيران از اقصي نقاط کشور و با هر 
شرايطي مي توانند در آن شرکت کنند. چه 
آنهايي که يک هفته اس��ت کشتي را آغاز 
کرده اند و چه کساني که سال هاست در اين زمينه تمرين و فعاليت مي کنند. 
اين فرصت از آن جهت ترتيب داده شده که همه استعدادهاي کشتي ديده 
و شناسايي شوند. در قهرماني کشور از هر استان که شايد چيزي بيش از ۱0، 
۱5 شهرستان داشته باشد، يک کشتي گير بالا مي آيد. برخي شايد با حداقل 
امتياز به نفر اول استان خود باخته باشند، اما فرصت حضور در قهرماني کشور 
را به دست نخواهند آورد، ولي حالا تمام آنهايي که فکر مي کنند توانايي آن را 
دارند که در خدمت تيم ملي باش��ند، مي توانند با حضور در اين مسابقات، 
توانايي ها و استعدادهاي خود را به نمايش بگذارند و حق خود را از کشتي 
بگيرند. با توجه به مسابقات قبلي گفته مي شود که حداقل 3 هزار کشتي گير 
در اين فراخوان عمومي شرکت خواهند کرد که تعداد آنها بي شک بيشتر از 
آن چيزي خواهد بود که تصور مي شود. اين کار هزينه زيادي دربردارد، اما 
هدف کشف استعدادهاي کشتي و پرورش آنها براي دستيابي به موفقيت 
است. هدفي که خادم ثابت کرده جز براي آن گام برنمي دارد، به همين دليل 
با وجود همه مشکلات با تشکيل کميته فني قوي و فراهم کردن زمينه اين 
فرصت را در اختيار کشتي گيران سراسر کشور قرار داده تا توانايي هاي خود 
را به نمايش بگذارند. کاري که او شش سال پيش هم انجام داد و به واسطه آن 
توانست استعدادهاي فراواني را شناسايي کند، استعدادهايي که افتخارات 
زيادي براي کشتي ايران به ارمغان آوردند. حالا بعد از شش سال، بار ديگر و 
با وجود همه مشکلات خادم در پي يافتن استعدادهاي ناب کشتي است. 
مسابقات اوپن شرايطي را فراهم مي کند که تمام کشتي گيران فرصت به 
نمايش گذاشتن توانايي هاي خود را داشته باشند، حتي آنهايي که در نقاطي 

دورافتاده و محروم زندگي مي کنند. 

3هزارنفردررقابتهايعموميکشتي
شرکتميکنند

رسول خادم درباره برگزاري رقابت هاي عمومي با شيوه جديد گفت: »امسال 
تصميم گرفتيم اين رقابت ها مانند پنج سال گذشته به صورت آزاد برگزار شود 
تا تمام استعدادها و نفراتي که خود را مدعي اوزان مختلف مي دانند از سراسر 
کشور در آن شرکت کنند. البته براي شناسايي و جذب بهتر استعدادها و 
نفرات نخبه تنها کشتي گيران ۱۸ تا 25 س��ال مي توانند در اين رقابت ها 
شرکت کنند. پيش بيني مي شود حدود 3 هزار کشتي گير از سراسر کشور 
در رقابت هاي عمومي کشتي شرکت کنند. اين مسابقات بين روزهاي ۱0 
مرداد تا 23 شهريورماه در سالن شهداي هفتم تير تهران برگزار مي شود که 
به صورت هفتگي، مسابقات يک وزن کشتي آزاد و يک وزن کشتي فرنگي به 

صورت مجزا و طبق قوانين اتحاديه جهاني کشتي انجام مي شود.«

»يکايران،يکصدا«،شعارايران
دربازيهايآسيايي

در آخرين جلسه ستاد عالي بازي هاي آسيايي و پاراآسيايي شعار کاروان 
ايران براي حضور در اين بازي ها انتخاب شد. در نهايت از بين پيشنهادات 
رسيده به ستاد عالي بازي ها، عبارت »يک ايران، يک صدا« به عنوان شعار 
کاروان ايران براي حضور در بازي هاي آس��يايي اندونزي برگزيده ش��د. 
بازي هاي آسيايي اندونزي از 2۷ مرداد ماه رسماً در جاکارتا آغاز مي شود و   

۱۱ شهريورماه نيز به پايان مي رسد. 

همچنانمشکلويلچرداريم
آذر همايون پور، سرمربي تيم ملي بسکتبال با ويلچر بانوان ابراز اميدواري 
کرد مشکل کمبود ويلچر شاگردانش حل شود: »تمام تلاشمان بر اين بود 
که براي تمام بازيکنان ويلچرهاي مدرن و استاندارد تهيه کنيم تا با آمادگي 
خوبي راهي جاکارتا شوند. ما اگر به دنبال کسب سکو و سهميه بازي هاي 
پارالمپيک 2020 توکيو در جاکارتا هستيم بايد ويلچرها به موقع به دست 
بازيکنان برس��د. از آنجا که در جاکارتا تنها به تيم هاي اول و دوم سهميه 
پارالمپيک داده مي شود، براي قرار گرفتن در اين جايگاه و کسب سهميه 

بايد تمام امکانات فراهم باشد تا بازي هاي خوبي را به نمايش بگذاريم.«

هيچوقتقولثابتبودننگرفتهام
فوتبال حرفه اي تعريف هاي خاص خودش را دارد، بدون        چهره
تلاش نمي توان حرفه اي ش��د، نمي ت��وان فقط پول 
حرفه اي گرفت، آماتور رفتار کرد و انتظار موفقيت داشت.  ستارگان حرفه اي دنياي فوتبال 
اين واقعيت را خوب درک کرده اند. آنها تلاش مي کنند و ثمره آن را هم مي بينند. بيهوده 
نيست که يکي مي شود رونالدو و ديگري هم بوفون، کسي که حتي در ۴0 سالگي نيز 
مشتري پروپاقرصي چون پاري سن ژرمن دارد. شايد کمتر کسي توقع نيمکت نشيني 
بوف��ون را حت��ي در تيم جديدش داش��ته باش��د، اما 
حرفه اي گري در دنياي فوتبال به او آموخته که هيچ 
وقت نبايد منتظر شنيدن قول حضور در ترکيب ثابت 
را داشته باشد. همين يک مسئله کافيست تا کسي 
چون بوفون دس��ت از تلاش برن��دارد و براي اثبات 
شايس��تگي هاي خود و حضور در ترکيب ثابت تيم 
تلاش کند. بوفون در واکنش به اظهارات توخل، 
س��رمربي پاري س��ن ژرمن که گفته بود 
تضميني ب��راي حضور ثاب��ت بوفون در 
دروازه وجود ندارد، مي گويد: »در طول 
2۴ سال دوران حرفه ام هيچ شخصي به 
من قول حضور ثابت نداده است و هميشه 
و در هر جا تلاش فراواني براي به دست 
آوردن جايگاه��م انج��ام داده ام. در 
پاري سن ژرمن هم اوضاع همين گونه 
است. اينجا هستم تا تجربياتم را در 
اختيار جوان ترها بگذارم و 
در صورت صلاحديد کادر 
فني و حضور در ترکيب 
ثاب��ت تي��م بهتري��ن 
نمايش ها را داشته باشم.«

گاهيتمارضميکنم!
 ح��ذف دوب��اره برزيل از 

 حامد قهرمانی
گردون��ه رقابت هاي جام       حاشيه 

جهاني همراه ب��ا نمايش 
ضعيف ستارگان اين تيم در روسيه تقريباً همه را از آينده 

سلسائو نااميد کرده است.
با وجود اين، انتقادها از نوع بازي و تمارض هاي نيمار چه 
در زمان برگزاري بازي ها و چه بعد از آن، از تمام انتقادهاي 
ديگر پيشي گرفته است. بسياري از علاقه مندان به تيم 
ملي برزيل تصور مي کردند بازگش��ت نيمار به تيم ملي 
مي تواند طلايي پوشان را به اوج بازگرداند، اما شماره ۱0 
برزيل ثابت کرد تا رسيدن به مرز پختگي و بزرگي فاصله 
زيادي دارد تا جايي که حالا خودش نيز با اعتراف به برخي  
تمارض ها بر اين حقيقت صحه مي گ��ذارد که نبايد هم 

جايي در بين ۱0 نامزد دريافت توپ طلا داشته باشد.
نيمار مي گويد: »شما تصور مي کنيد من تمارض مي کنم، 
بله گاهي اوقات اين کار را انجام مي دهم، اما در زمين به 
ش��دت اذيت مي ش��وم. هنوز کودک درونم زنده است و 
بعضي اوقات مورد پس��ند ديگران واقع مي شود و گاهي 
وقت ها هم عصبانيت آنها را برمي انگيزد. جنگ من براي 
حفظ کودک درونم  اس��ت، اما درون خودم، نه در زمين 
بازي. همه فکر مي کنند من بيش از حد زمين مي خورم، 
اما در حقيقت من به زمين نمي افت��م، فرو مي ريزم. هر 
ضربه اي که به پاي عمل ش��ده من مي خورد، باعث درد 
زيادي مي ش��ود که بايد آن را تحمل کن��م. من در جام 
جهاني سقوط کردم، اما معتقدم که تنها با سقوط کردن 

مي توان برخاست.«

کريستيانو رونالدو، 
 فريدون حسن 

     بازتاب
فوق ستاره پرتغالي 
فوتبال دنيا ديروز 
وارد تورين شد تا به صورت رسمي زندگي خود را 
در اين شهر و فوتبالش را در يوونتوس آغاز کند.

رونالدو تحت تدابير شديد امنيتي به همراه نامزد 
و چهار فرزندش به تورين وارد شد و عصر ديروز 
هم اولين جلسه تمريني اش با يووه را انجام داد، 
تمريني که البته پشت درهاي بسته برگزار شد. 
حضور رونالدو در تورين و تمرين يووه در حالي 
اس��ت که ترکيب اصلي تيم به هم��راه آلگري، 

سرمربي يووه هم اکنون در امريکا حضور دارند و 
بازي هاي پيش فصل خود را انجام مي دهند.

حضور رونالدو در توري��ن با واکنش جالب توجه 
روزنامه ه��اي ايتاليايي روبه رو ش��ده اس��ت، به 
گونه اي که نشريات اين کشور تصوير ورود او به 

ايتاليا را در صفحه اول خود کار کرده اند. گاتزتا 
دلواسپورت، توتواسپورت و کوريره دلواسپورت 
از جمله اين نشريات هستند که تصاوير رونالدو 
را همراه يک��ي از فرزاندانش چاپ کردند. انتقال 
رونالدو به يوونتوس، فوتبال ايتاليا و س��ري آ را 

دوباره سر زبان ها انداخته اس��ت. فوتبال ايتاليا 
که يک دهه گذش��ته در رده باش��گاهي با افتي 
فاحش روبه رو ش��ده بود، حالا با حضور رونالدو 
دوباره احيا ش��ده، ب��ه طوري ک��ه حتي قيمت 
بليت هاي مس��ابقات س��ري آ نيز افزايش يافته 
است. نشريه توتواسپورت در اين خصوص مدعي 
شده که بليت هاي صندلي هاي طبقه بالا و گوشه 
استاديوم معمولاً 25 يورو بوده، اما حالا به ۱۷۸ 
يورو افزايش يافته است. ضمن اينکه بليت هاي 
۶0 يورويي ب��ه ۱۹۹، ۷0 يورويي به 233، ۱00 
يوروي��ي ب��ه 3۸۶ و در نهاي��ت بليت هاي ۱50 

يورويي به ۴50 يورو افزايش يافته اند.
بايد ديد با شروع فصل جديد سري آ، آيا رونالدو 
مي تواند نش��ان دهد که به تنهاي��ي عامل اين 
تغييرات بوده يا اينکه اين تب خيلي زود فروکش 

خواهد کرد.

ورودپرسروصداي
رونالدوبهتورين


